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BCE: “Achiziþia
de active este o
posibilitate”

Vitor Constancio, vicepreºedinte
al Bãncii Centrale Europene (BCE),
spune cã instituþia ar putea realiza
achiziþii de active dacã va fi necesar,
respectiv ca sã scoatã economia zonei
euro din stagnare. Totuºi, oficialul
BCE a menþionat cã banca centralã
nu a discutat cum ar funcþiona o astfel
de mãsurã din punct de vedere tehnic.

“Acest lucru a fost menþionat doar
ca o posibilitate ºi nimic altceva”, a
declarat Vitor Constancio, adã-
ugând: “Ca întotdeauna, deciziile
BCE depind de punctul nostru de ve-
dere cu privire la inflaþie ºi perspec-
tivele de creºtere a preþurilor”.

Banca Angliei va
menþine dobânda la
record minim

Oficialii Bãncii Angliei (BoE) au
votat, luna aceasta, în unanimitate
pentru menþinerea dobânzii de poli-
ticã la nivelul minim record (0,5%),
susþinând totodatã cã o astfel de
dobândã ar putea fi necesarã chiar ºi
dupã ce ºomajul va scãdea sub pra-
gul de 7%.

“Odatã ce ºomajul va ajunge la
7%, vom reevalua datele privind re-
dresarea. În acelaºi timp, vom conti-
nua sã luãm poziþia adecvatã de poli-
ticã în fiecare lunã, în conformitate
cu orientarea prevãzutã în august”, a
precizat conducerea BoE.

Sub mandatul noului guvernator,
Mark Carney, care ºi-a preluat
funcþia în august, conducerea Bãncii
Angliei ia în calcul majorarea
dobânzii de referinþã doar dacã rata
ºomajului va ajunge la 7%.

V.R.
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Bendei ºi Dragomir,
actorii dosarului „Sala de
bal”, traºi pe linie moartã

Dosarul „ºantajul”, în care au
fost implicaþi mai mulþi oa-
meni din cadrul Antena

G r o u p º i a d m i n i s t r a t o r u l
RCS&RDS, Ioan Bendei, a þinut ca-
pul de afiº al presei în aceastã varã.
Dan Voiculescu, fiica sa Camelia, di-
rectorul general Antena TV Group
SA, Sorin Alexandrescu, fostul ºef
ANAF, ªerban Pop ºi George Matie-
scu, director general Intact Publi-
shing, au fost trimiºi în judecatã în
dosarul privind ºantajarea administra-
torului RCS&RDS, Ioan Bendei.
Procurorii din cadrul Direcþiei Naþio-
nale Anticorupþie au dispus trimite-
rea în judecatã a persoanelor menþio-
nate mai sus, dar ºi a persoanelor ju-
ridice Antena 3, Antena TV Group ºi

Intact Publishing sub acuzaþia de fo-
losire a unor instituþii media (televi-
ziuni, publicaþii on line ºi scrise) pen-
tru ºantaj cu scopul obþinerii de folo-
ase materiale ilicite însemnate.

Din acest dosar, în urma unor dez-
vãluiri a apãrut un altul cu ramificaþii
în lumea fotbalului, mai exact în le-
gãturã cu vânzarea drepturilor TV
ale meciurilor din Liga 1. Procurorii
DNA au demarat procedurile de ve-
rificare a contractului prin care firma
Bodu SRL deþinutã de Dumitru Dra-
gomir a primit 3.500.000 euro de la
RCS&RDS, ºi în acest dosar fiind
pomenit numele lui Ioan Bendei.

Ulterior, ambii actori ai acestui
nou dosar, care poate fi denumit ge-
neric „sala de bal” au ajuns pe „linie

moartã”, cei doi pãrãsind, într-un
mod sau altul, posturile pe care se
aflau în momentul în care a explodat
dosarul „ºantajul” . În urma alegeri-
lor de la Liga Profesionistã de Fot-
bal, preºedinþii de club din Liga 1 au
hotãrât, prin vot, ca acest for sã fie
condus în urmãtorii 4 ani de fostul
internaþional Gino Iorgulescu.
Astfel, dupã 17 ani, Dumitru Drago-
mir nu mai este ºeful Ligii, fiind po-
sibil ca în urmãtoarea perioadã sã
iasã la luminã mai multe amãnunte
„picante” legate de modul în care au
fost vândute drepturile TV ºi de afa-
cerile conexe.

OCTAVIAN DAN

(continuare în pagina 11)

DELIA NICA:

”Comisioanele bancare, disproporþionate
în raport cu puterea de cumpãrare”
l ”Dialogul cu autoritãþile este uneori nesemnificativ”l ”Mediul de afaceri
a fost prins descoperit de noile mãsuri fiscale”

(Interviu cu Delia Nica, director executiv al
Asociaþiei Marilor Reþele Comerciale din România)

Reporter: Stimatã doamnã, care
sunt problemele pe care le întâmpinã
membrii Asociaþiei Marilor Reþele
Comerciale din România (AMRCR)

în aceastã perioadã de crizã econo-
micã?

Delia Nica: Ne confruntãm, în
principal, cu TVAmare la toate pro-
dusele. În cazul produselor alimen-
tare, TVA este necompetitivã în ra-
port cu alte state ale Uniunii Euro-
pene. Germania are o cotã TVA de
5-7%, pe când noi trebuie sã ne de-
scurcãm cu 24% ºi o facem cu difi-
cultãþi. Din acest motiv, ne-am bu-
curat foarte mult de reducerea
TVA la pâine Chiar dacã valoarea

unei pâini este micã ºi cota este re-
dusã, pentru noi este un exerciþiu
foarte bun, dacã vom reuºi sã tre-
cem ºi la o cotã diferitã pentru ce-
lelalte produse alimentare. Desi-
gur, noi ne-am dori reducerea TVA
pe toate segmentele, deoarece ºi
consumul de produse nealimenta-
re a stagnat.

A consemnat
ALEXANDRA OANCÃ

(continuare în pagina 4)

Problemele retailului autohton sunt generate de cota ridicatã a Taxei pe Valoare

Adãugatã ºi de comerþul ilicit, considerã doamna Delia Nica, director executiv al

Asociaþiei Marilor Reþele Comerciale din România. Domnia sa ne-a spus, în ca-

drul unui interviu, cã dialogul Asociaþiei cu autoritãþile române nu este întotdea-

una semnificativ, în unele cazuri marii retaileri nefiind consultaþi, deºi sunt dez-

bãtute probleme care îi privesc.

Un Nobel pentru economie spune cã deflaþia
nu este monstrul evocat de bãncile centrale

Trebuie sã îmi recunosc suprin-
derea: un profesor de economie
laureat al premiului acordat de

Banca Suediei în memoria lui Alfred
Nobel s-a pronunþat, de curând, în fa-

voarea deflaþiei.
Supriza este cu atât

mai mare când numele
sãu este Thomas Sar-
gent. Am studiat dupã
cãrþile sale cu mai
mulþi ani în urmã,
fiind interesat atunci

mai mult de aspectele tehnice ale ana-
lizei econometrice a seriilor cronolo-
gice, dar nu am gãsit nicãieri astfel de
idei “revoluþionare”, nici mãcar în
studiile sale de politicã monetarã.

Profesorul Sargent a primit pre-
miul acordat de Banca Suediei în
memoria lui Alfred Nobel în 2011,

împreunã cu Christopher Sims, pen-
tru “analiza empiricã a cauzelor ºi
efectelor în macroeconomie”.

Acum, se pare cã Thomas Sargent

a ales sã pãºeascã în afara cadrului
elegant, dar rupt de realitate, al siste-
melor de ecuaþii econometrice ºi sã

atace “vaca sfântã” a
bãncilor centrale:
lupta prin orice mij-
loace împotriva de-
flaþiei.

“Din punct de ve-
dere istoric, nu exi-
stã motive sã ne te-
mem de deflaþie”, a
declarat Sargent
într-un interviu

acordat revistei germane Wirtschafts
Woche, deoarece “toþi beneficiem de
pe urma preþurilor mai scãzute”.

(continuare în pagina 15)

“Din punct de vedere istoric, nu
existã motive sã ne temem de deflaþie.
Bãncile centrale þintesc o inflaþie de
circa 2% doar pentru a face creditele
bancare neperformante sã arate bine.”

THOMAS SARGENT,
profesor la New York University

ºi laureat Nobel pentru economie în 2011

CÃLIN
RECHEA

Bursa din New York a suspendat
tranzacþiile cu aur din cauza
declinului preþului

Bursa Metalelor din New York,
Comex, a suspendat ieri, la ora loca-
lã 06.26, timp de 20 de secunde,
tranzacþiile cu contracte
futures pe aur, ca urma-
re a declinului cotaþiei
metalului preþios.

Anunþul în acest sens
a fost fãcut de Damon
Leavell, purtãtor de
cuvânt al Comex, care
nu a oferit detalii cu privire la volu-
mul tranzacþiilor ce au determinat
suspendarea. Mecanismul de suspen-
dare (“stop-logic”) le dã traderilor
oportunitatea sã furnizeze lichiditãþi
adiþionale ºi sã previnã miºcãrile ex-

cesive de preþuri.
Conform datelor Bloomberg, pre-

þul aurului coborâse cu aproape 11
dolari/uncie cu un minut
înainte ca tranzacþiile sã
fie suspendate. La ora
10.10, la Comex, cotaþia
aurului cu livrare luna
viitoare era de 1.257,60
dolari uncia, în declin cu
1,3% (15,90 dolari) faþã

de ziua anterioarã. Anterior, scãde-
rea a fost ºi mai mare, preþul fiind
aproape de 1.256 dolari uncia – nive-
lul minim al ultimei luni. (A.V.)

(continuare în pagina 13)

Dolarul avea un curs de

1,3464 unitãþi/euro ieri,

la ora 10.53, pe piaþa

din New York, mai

mare cu 0,6% faþã de

ziua precedentã.

DERULAREA CONTRACTELOR DE

PRIVATIZARE

Electrica a pierdut un
proces cu Enel la Curtea de
Arbitraj Paris

Electrica SAa pierdut, recent, una
dintre cauzele deferite tribunalului
de arbitraj de la Paris în cazul priva-
tizãrilor filialelor de distribuþie ºi
furnizare ale de compania de stat.

Ioan Roºca, directorul general al
Electrica SA, ne-a declarat: „Cauza
viza modul în care au fost utilizaþi
banii plãtiþi de Enel pentru preluarea
controlului filialelor Banat ºi Dobro-
gea. Electrica SA a cerut plata unor
penalitãþi de peste 20 milioane de
euro. Aceastã preluare a pachetului
majoritar de acþiuni de la Electrica
Banat ºi Electrica Dobrogea s-a fã-
cut ºi printr-o majorare de capital, iar
fondurile destinate majorãrii trebu-
iau utilizate pentru investiþii. Tribu-
nalul de la Paris a considerat cã banii
sunt o marfã fungibilã ºi cã nu con-
teazã ce fonduri a utilizat Enel pen-
tru realizarea investiþiilor asumate
prin contractele de privatizare”.

Domnia sa ne-a precizat cã gigantul

italianºi-adus la îndeplinireobligaþiile
investiþionale asumate prin contractele
de privatizare ºi a þinut sã menþioneze
cã obiectul arbitrajului l-a constituit
doar modul de utilizare a fondurilor
aferente majorãrii de capital. (A.T.)

(continuare în pagina 13)

Abaterile constatate
de Curtea de Conturi
La începutul acestui an, Curtea de

Conturi a dat publicitãþii un raport în

urma controalelor realizate în 2011,

în care aratã cã sunt abateri în cazul

tuturor celor cinci contracte de pri-

vatizare ale filialelor Electrica SA,

semnate cu Enel Italia, CEZ Cehia ºi

E.ON Germania. Investitorii nu ºi-au

respectat o parte din obligaþiile pri-

vind investiþiile, iar autoritãþile nu au

monitorizat la timp îndeplinirea clau-

zelor contractuale.

(continuare în pagina 13)

DEPOZITARUL CENTRAL A PUS LA BÃTAIE JUMÃTATE DIN

FONDUL DE GARANTARE

SSIF “Harinvest”,
forþat sã vândã
l Sobolewski: “Dacã avem un participant care eºueazã decontarea cash,
vom lua mãsuri decisive sã eliminãm ameninþarea din sistem”l ”Harinvest”
are o cotã de 26% din piaþa tranzacþiilor cu produse structuratelDepozitarul
Central a recuperat banii Fondului, afirmã oficialii pieþei

D
epozitarul Central a tre-
buit sã foloseascã
500.000 de euro, jumã-
tate din Fondul de Ga-

rantare pe care îl gestioneazã, dupã
ce SSIF “Harinvest” nu a avut bani
pentru decontarea unor produse
structurate emise de Erste Group.

Conform procedurilor în astfel de
situaþii, brokerul a iniþiat vânzãri for-
þate (“sell-out”) din portofoliu.

Potrivit Depozitarului Central,
Fondul de Garantare a fost reconsti-
tuit, banii fiind recuperaþi.

Oficialii Depozitarului ne-au
transmis: “Având în vedere faptul cã
un participant la sistemul Depozitaru-
lui Central nu a disponibilizat fonduri-
le bãneºti necesare pentru finalizarea
decontãrii, Depozitarul Central a utili-
zat o parte din fondul de garantare,
care ulterior a fost returnatã în întregi-
me de cãtre participantul respectiv.

Atât înainte, cât ºi ulterior utilizãrii
fondului de garantare, Depozitarul
Central a aplicat ºi alte mãsuri de ma-
nagement al riscului, spre exemplu
procedura de vânzare specialã sau im-
pusã, toate aceste mãsuri aplicate re-

prezentând proceduri normale prevã-
zute înCodulDepozitaruluiCentral”.

Însã situaþia creatã nu a fost deloc
pe placul lui Ludwik Sobolewski,
directorul general al Bursei de Valori
Bucureºti, care anunþã mãsuri drasti-
ce împotriva brokerului care a eºuat
decontarea.

Domnia sa ne-a declarat: “Se
întâmplã, uneori, ca un participant la
piaþã sã nu îºi îndeplineascã obliga-
þiile de decontare. Acum, s-a

întâmplat pe partea de «cash». Parti-
cipantul nu a avut suficienþi bani
pentru decontare. Întrucât înþeleg
foarte bine clearingul ºi settlementul
ºi ca reprezentant al acþionarului ma-
joritar al Depozitarului Central, pot
sã vã spun cã Depozitarul Central a
luat toate mãsurile necesare, într-un
mod profesionist.

Totuºi, acel broker a creat niºte
probleme. Dacã avem un participant
care eºueazã decontarea cash, vom
lua mãsuri decisive sã eliminãm
ameninþarea din sistem. Îmi pare rãu,
dar piaþa de capital este ca un coman-
dament: trebuie sã ai bani sã plãteºti
acþiunile. Fie ale tale sau împrumu-
tate, trebuie sã ai banii”.

În varã, Adriana Tãnãsoiu, direc-
torul general al Depozitarului Cen-
tal, declara cã, pânã atunci, resursele
Fondului de Garantare nu fuseserã
utilizate decât o singura datã, în
2009, pentru o suma foarte micã, în
limita contribuþiei participantului
respectiv în sistem.

ADINA ARDELEANU

(continuare în pagina 3)


